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Кроч на свой родны, 
дзвінскі ўзгорак,

каб глядзець у будучую сінь

Чытайце  сайт  
Віцебскага  раёна: 

               vicebskreg.by

КуЛьТуРА

ПЕРАПіСКА СВАБОДА

Ну, глядзіце: актывістка БХД, экс-
кандыдат па Заронаўскай акрузе Алена 
Янушкоўская, на красавіцкай выязной 
сустрэчы задала чыноўнікам шмат 
няёмкіх пытанняў. І вось атрымала 
адказы.

Ня ведаючы справы, уразішся: да чаго 
ж аб людзях клапоцяцца, ах, хацелі б 
зрабіць больш, а, ваёй, ну, разумееце, 
няма за што, ну, адмаўляюць нам у 
фінансаванні, а мы ж для вас апошнюю 
кашулю з сябе здымем!...

Але тое на словах. Адзін прыклад. Вёска 
Баршчоўка Заронаўскага сельсавета. Каб 
не была радзімай памерлага старшыні 
Віцебскага абласнога савета дэпутатаў 
сп. Ацясава ды каб нябожчык не выказаў 
пры жыцці жаданне быць пахаваным на 
малой радзіме, не было б да вясковых 
могілак даволі добрай асфальтавай 
дарогі, а на вуліцы Маладзёжнай не знеслі 
б адзін з закінутых дзвухпавярховых 
дамоў.

Знеслі ды забыліся зняць з балансу, 
і ў лісце-адказе фантазіруюць: 
«Специалистами УП ЖКХ Витебского 
района „Витрайкомунхоз“ в ходе приёмки 
жилого дома № 1 по ул. Молодёжная 
в д. Борщёвка. Состояние указанного 
дома удовлетворительное, течи кровли 
отсутствуют, кирпичные наружные стены 
и фундамент в удовлетворительном 
состоянии. Проведение ремонтных 
работ не требуется.»

Сапраўды, як рэмантаваць тое, чаго 
няма?.. Але дом на балансе КУСХП 
«Пестуница Витебского района , 
решением райисполкома от 18 июля 

2017 г. № 1076 передан на баланс и 
обслуживание УП ЖКХ Витебского 
района „Витрайкомхоз“ по фактическому 
состоянию».

Хто той факт спраўджваў?
Далей: " В некоторых жилых 

помещениях д. Пестуница и д. Борщёвка 
никто не зарегистрирован и не 
проживает. Данные квартиры будут 
предлагаться к заселению«. 

І вось дамы, куды, па намеру Віцебскага 
райвыканкама, будуць засяляцца людзі... 
Пакуль там жывуць бадзяжныя каты, бо ні 
вокнаў, ніі дзвярэй там няма, але «Планом 
по текущему ремонту жилищного фонда 
на 2018 год ремонт указанных домов не 
предусмотрен». Шэф, усё ў парадку!

Менавіта з такой працы, калі 
чыноўнікі розных Віцебскіх выканкамаў 
справаздачацца толькі языком, а галавы 
іх за печчу, жывем у нерамантаваных 
дзесяцігоддзямі дамах, без вады, з 
цякучымі дахамі і заплываючым лайном 
склепамі, ламаем ногі на вуліцах, а 
на прыстойнае жыццё глядзім праз 
тэлевізар.

P.S. Апошнім часам маем магчымасць 
паказаць сапраўднае жыццё беларусаў 
пры дапамозе ўласных тэлефонаў. І 
няхай тое выглядае непрафесійна з 
пункту гледжання журналістыкі, але 
патрэбна яно. Мо, нарэшце, так уразімся, 
што зразумеем: далей цярпець гэных 
«слуг народа», карміць іх з уласных рук 
немагчыма ды прыцягнем іх да адказу!? 

Актывісты БХД маюць такі намер. 
Далучайцеся!

http://vitebskby.com

Ёсць прымаўка: «языком у Вільні, а галавой за печчу». Гэта пра 
Віцебскі райвыканкам.

Чыноўнікі хлусяць 

Мяркуецца, што цяпер яго даставяць 
у мясцовы аддзел грамадзянства і 
міграцыі для афармленьня дакумэнтаў. 
Такую інфармацыю Радыё Свабода 
паведаміла сям’я мастака. Пабачыцца 
з роднымі ён зможа толькі ў аэрапорце 
па дарозе ў Японію, што адбудзецца 
неўзабаве.

4 траўня судовая калегія 
Вярхоўнага суду Беларусі зьмяніла 
прысуд у крымінальнай справе 
грамадзяніна Японіі Даічы Ёшыды з 
прычыны «празьмернай строгасьці 
прызначанага пакараньня».

Як паведамляецца на сайце 
Вярхоўнага суду, судовая калегія ў 
крымінальных справах разгледзела 
на адкрытым паседжаньні справу 
Даічы Ёшыды на пратэст старшыні 
Вярхоўнага суду.

Паводле выраку суду Кастрычніцкага 
раёну Менску ад 28 красавіка 2017 
году грамадзянін Японіі быў асуджаны 
паводле ч.1 ст.333-1 КК на 4 гады 

пазбаўленьня волі без канфіскацыі 
маёмасьці і паводле ч. 2 арт.295 КК 
на 3 гады пазбаўленьня волі без 
канфіскацыі маёмасьці. Па сукупнасьці 
злачынстваў шляхам частковага 
складаньня пакараньняў было 
прызначана пакараньне ў выглядзе 4 
гадоў 6 месяцаў пазбаўленьня волі з 
адбываньнем пакараньня ў папраўчай 
калёніі ва ўмовах узмоцненага рэжыму 
без канфіскацыі маёмасьці.

У пратэсьце, не аспрэчваючы 
вінаватасьці асуджанага ва ўчыненых 
злачынствах і правільнасьці 
кваліфікацыі яго дзеяньняў, старшыня 
Вярхоўнага суду паставіў пытаньне аб 
празьмернай строгасьці прызначанага 
асуджанаму пакараньня.

15 жніўня 2016 году Даічы Ёшыда 
вылецеў маршрутам з Кіева ў Токіё з 
транзытнымі перасадкамі ў аэрапортах 
Менску і Абу-Дабі. Ён сьцьвярджае, 
што служба бясьпекі ў аэрапорце 
Кіева праверыла і сфатаграфавала 
ўсе часткі зброі, якія знаходзіліся 
ў ягоным зарэгістраваным багажы, 
і дапусьціла яго на рэйс. У Менску 
Даічы Ёшыда быў затрыманы, а ў 
красавіку 2017-га асуджаны на 4 гады 
6 месяцаў зьняволеньня за незаконны 
правоз і перамяшчэньне празь 
дзяржаўную мяжу Рэспублікі Беларусь 
агнястрэльнай зброі.

Радыё Свабода

Даічы Ёшыда, які быў асуджаны ў Беларусі за нелегальнае 
перамяшчэньне агнястрэльнай зброі, пакінуў калёнію ў 
суправаджэньні супрацоўнікаў РУУС гораду Віцебску.

З калоніі выЗвалілі 
японскага мастака

Наш фестиваль всегда был камерным, 
— рассказал организатор мероприятия, 
директор школы Михаил Дук. — 
Основная наша публика — это дети 
из детского дома, а также те, кто 
интересуется экологией, здоровым 
образом жизни и музыкой. «Адамаўскі 
фэст» — это отличный повод отметить 
окончание учебного года. Честно 
говоря, в связи с последними новостями 
у нас даже была мысль его не проводить, 
но затем решили поступить наоборот: 
дать ребятам возможность отвлечься 
от грустных мыслей и насладиться 
общением, хорошей музыкой и ярким 
весенним солнцем«.

По традиции фэст начался с экскурсии 
по местным достопримечательностям. 
Жители и гости Летцев смогли увидеть 
«брукаванку» — часть Екатерининского 
тракта, дуб, которому не одна сотня лет, 
здание бывшего имения.

Напомним, что «Адамаўскі фэст» назван 
в честь ученого с мировым именем 
Владимира Адамова, который жил здесь 

в начале ХХ века. Он был ботаником, 
заложил в Летцах парк, обустроил 
оранжереи. Владимиру Владимировичу 
даже удалось добиться того, что 
здесь стали расти экзоты — растения, 
которые, казалось бы, совершенно не 
приспособлены к белорусской природе.

При Адамове в Летцах было три 
оранжереи и каскад прудов, но, к 
сожалению, до нашего времени мало что 
сохранилось. Но и сегодня на подворьях 
местных жителей можно встретить 
серебристый тополь, маньчжурский 
орех и необычную венгерскую сирень.

А как у нас поют соловьи! — делится 
Михаил. — Их чаще можно услышать 
утром или вечером, а в Летцах они 
заливаются трелями и днем, и ночью. Это 
удивительно! Значит, у нас действительно 
чистая экологическая зона.

После 1924 года около двухсот видов 
растений из коллекции Адамова были 
перенесены в Витебск и послужили 
основой современного биологического 
сада. 

После насыщенной экскурсии 
участников фэста ждало угощение: 
горячий чай и блины с мочанкой и 
повидлом, затем были запланированы 
выступления музыкантов на территории 
Великолетчанского детского дома.

Концерты на свежем воздухе — 
традиция фэста. Например, три года 
назад здесь выступала группа «Vuraj». 

А пока артисты в этом году настраивали 
инструменты, воспитанники интерната 
рисовали цветными мелками на асфальте. 
Конечно, большинство надписей и 
изображений были совсем невеселыми.

«Мы надеемся и сделаем все от нас 
зависящее, чтобы продолжать развивать 
туризм в Витебском районе, — уверяет 
Михаил Дук. — Если Витебск — это 
северная Пальмира Беларуси, то район — 
ее ожерелье. Здесь очень много красивых 
чистых мест, которые гостеприимно 
ждут гостей, и нам есть, что показать. 
Так этим летом наш район впервые 
планирует провести в Летцах на Лысой 
горе фестиваль „Волаты Придвинья“, 
посвященный самому высокому 
человеку в мире Фёдору Махнову. 
Думаю, вместе с краеведом Николаем 
Пивоваром мы систематизируем и 
другие туристические маршруты по 
интересным местам Витебского района. 

Я уже думал над этим и решил, что после 
закрытия нашей школы хочу посвятить 
себя краеведению. Также в Летцах 
можно обустроить питомники, а затем 
продавать саженцы — опыт Адамова 
показал, что у нас очень благодатная 
почва, на которой все хорошо растет».

В прошлом году, во время «Адамаўскага 
фэсту», ребята во главе с Леной Петровой 
сделали своеобразную инсталляцию 
из лозы. В этом году ее должны были 
разобрать, но не стали этого делать 
— лоза проросла. А значит, жизнь 
продолжается?

Я уверен, что туристический 
потенциал Витебского района благодаря 
таким локальным фестивалям будет 
успешно развиваться, — подытожил 
Михаил Дук. — Надеюсь, подобные 
мероприятия станут доброй традицией. 
Современной молодежи лучше 
видеть прелести здорового образа 
жизни, свежего воздуха и спортивного 
времяпровождения, чем постоянно 
находиться в городской среде. К тому 
же подобные фестивали — это еще и 
отличная возможность для начинающих 
музыкантов и мастеров проявить себя. А 
для всех нас — возможность интересно 
провести время.

Саша Май

«Адамаўскі фэст», который прошел в Летцах в четвертый 
раз, в этом году получился немного грустным. Раз за разом 
все гости праздника невольно возвращались в разговоре к 
самому животрепещущему вопросу — закрытию детского дома 
и местной школы.

в летцах прошел «адамаўскі фэст»
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Каб атрымліваць кожны 
нумар газеты “Дзвінскі 
Ўзгорак“ паведаміце рэ-
дакцыі аб гэтым. Калі не 
жадаеце атрымліваць га-
зету, то патэдефануйце.

Калі парушаны вашы 
правы спажыўца, працаўні-
ка, то даем эфектыўныя 
парады па абароне права і 
пошуку бясплатных юрыс-
таў. Звяртайцеся на адрас 
газеты “Дзвінскі Ўзгорак“.

Наша газета стала 
размяшчацца на партале 

http://kamunikat.org, дзе 
зацікаўленыя грамадзяне 

могуць яе спампаваць 
яшчэ да з’яўлення газеты 

на паперы.

ЛАД жЫЦЦЯ

КуЛьТуРА ПРЫРОДА

СПРАВЫ СЯМЕйНЫЯ

По сложившейся традиции 
местом встречи стал 
оздоровительный лагерь 
«Спартаковец», что в д. Барвин 
Перевоз. Сюда за хорошим 
настроением и яркими 
впечатлениями с самого 
утра съехались любители 
активного и позитивного 
отдыха. Традиционные забавы 
и современные спортивные 
игры на свежем воздухе умело 
вплели в одну канву районные 
культработники с единственной 
целью — помочь провести 
время гостям и участникам 
праздника увлекательно и с 
пользой.

Организаторы гуляний 
предусмотрели разнообразную 
досуговую программу, 
способную заинтересовать 
не только взрослых, но и 
малышей: клуб живой истории 
«Хальвиль», мастер-класс 
лучников, контактный зоопарк, 
средневековый турнир «Хоккей 
на траве» и многое другое.

Главное действо мероприятия 
«Гулі ў Дзядулі-4» развернулось 
на сценической площадке. Такого 
масштабного по количеству 
участников конкурса за звание 
«Лучшая семья» давно не видел 
Витебский район. Каждая из 16-
ти семейных пар приехала за 
победой.

Дефиле в национальных 
костюмах, знакомство 
с семейным ремеслом, 
демонстрация кулинарного 
мастерства, веселые старты 
— красной нитью через все 
этапы соревнований проходила 
тема сохранения культурного 
наследия.

— Испокон веков белорусский 
народ бережно и почтительно 
относится к своим предкам, 
истокам. Сегодня в школах 
и дошкольных учреждениях 
района сохранению 
исторического и культурного 
наследия уделяется особое 
внимание: возрождаются 
национальные традиции, 
обряды и праздники, — 
отметила начальник отдела 
образования, спорта и туризма 
райисполкома, председатель 
райорганизации РОО «Белая 
Русь» Ольга Рязанова. — 
Подобные мероприятия играют 
большую роль в формировании 
незыблемых нравственных 
ценностей нашего государства у 
подрастающего поколения.

Гордостью Беларуси являются 
прекрасно сохранившиеся 
народные промыслы: 
гончарство, плетение из лозы 
и соломки, ткачество, вышивка, 
роспись по стеклу. С каждым 
днем ремесла приобретают 
выставочный, сувенирный 
характер, но это лишь помогает 
сохранить удивительные 
образцы белорусского 
народного искусства.

Гостеприимство — 
отличительная черта 
белорусов в целом, жителей 
Витебского района в частности. 
Продемонстрировать свои 
лучшие качества удалось 
конкурсантам на личных 
подворьях. От обилия ароматов 
кружилась голова. В воздухе 
витали запахи разносолов, 
пирогов. Тому, кто хотел 
освежиться в теплый майский 
день, радушные хозяйки 

предлагали квас собственного 
приготовления и березовый 
сок.

Кулинарные изыски от Татьяны 
Барановской из аг. Кировская 
жюри и гости праздника 
оценили по достоинству. Оно 
и неудивительно — профессия 
обязывает. Хранительница 
домашнего очага трудится в 
кондитерском цехе Витебской 
универсальной базы. В создании 
семейных блюд для конкурса 
активное участие приняла дочь 
супругов Барановских Марина. 
Она у мамы помощница: и за 
братом присмотрит, и на стол 
накроет.

По итогам соревновательного 
дня были определены призеры 
в номинациях «Семейное 
содружество», «Лучшее 
подворье», «Лучшее блюдо», 
«Храним традиции». Жители 
д. Гора Алла и Владислав 
Мишурные одержали победу 
в конкурсе и завоевали право 
называться лучшей семьей.

Обладателями специальной 
награды — гран-при конкурса 
— по праву стали Кирилловы 
из аг. Копти. Уже 23 года Ольга и 
Сергей пишут свою счастливую 
историю. Шестеро прекрасных 
детей дарят родителям 
радость, несравнимую ни с чем. 
Хранительница семейного очага 
в 2014 году удостоена ордена 
Матери.

Праздник завершился на 
душевной ноте, оставив в 
сердцах участников и гостей 
исключительно теплые 
впечатления. А это показатель 
того, что людям, которые нынче 
живут в ускоренном ритме, 
нужны подобные мероприятия, 
когда можно уделить время себе 
и своим близким, ведь семья и 
духовная связь поколений — 
главные ценности.

Елена Сафарян
"жыццё Прыдзвіння"

Семьи придвинской земли, что славят свои дома 
ремеслом и традициями, бережно храня их и 
передавая из поколения в поколение, сошлись 
в борьбе за право называться лучшей в рамках 
районных праздничных гуляний «Сямейная 
скарбонка — старажытны час, або Гулі ў Дзядулі-4».

конкурс на луЧшую семью 

В июне, накануне Дня 
города, в сквере Маяковского 
рядом с Ратушей установят 
скульптуру Федора Махнова — 
крестьянина из-под Витебска, 
который считается самым 
высоким человеком на земле. 
По разным данным, его рост был 
от 239 до 285 см. А памятник ему 
будет высотой 320 см. Величия 
гиганту добавит старинный 
головной убор — цилиндр.

Автор скульптуры — 
витебский скульптор Иван 
Казак, а тендер на ее отливку 
выиграл скульптурный 
комбинат Белорусского союза 
художников.

Изготовление памятника 
обойдется бюджету города 
почти в 75 тысяч рублей, в эту 
сумму входит и вознаграждение 
скульптору. По документам 
закупки, на новый объект 
пойдут деньги, заработанные 
на городских субботниках.

Монумента льно-декора-
тивная скульптура называется 

«Витебский великан»: то есть 
формально это не памятник 
реальной исторической 
личности Федору Махнову, а 
его художественный образ в 
интерпретации скульптора.

При этом высота фигуры 
без головного убора — 285 
сантиметров, именно такой 
рост был у Федора Махнова. 
Вместе с цилиндром высота 
скульптуры составит 320 
сантиметров. Для масштаба 
рядом расположен венский 
стул.

Памятник планируют 
установить в сквере 
Маяковского, ближе к улице 
Крылова. Рядом будет 
находиться информационная 
доска — на валуне, который 
лежит в этом зеленом уголке 
города.

Ранее СМИ сообщали, что 
памятник Федору Махнову 
хотели установить на 
железнодорожной станции 
в деревне Старое Село под 

Витебском, неподалеку от 
которой располагался хутор 
Костюки, где родился великан.

Напомним, этим летом в 
Витебске должны появиться 
еще два памятника — киевской 
княгине Ольге и десантникам.

Федор Махнов, которого 
называют «витебским 
Гулливером», родился 18 
июня 1878 года в деревне 
Костюки Старосельской 
волости Витебского уезда. Из-
за своего огромного роста 
слыл достопримечательностью 
в Европе. Длина его стопы 
равнялась 51 см, длина ладони 
— 31 см. При этом весил он 182 
кг и был чрезвычайно силен.

Выступал в цирке, вместе с ним 
путешествовал по миру. Умер 
Махнов в 1912 году, в возрасте 
34 лет. Предположительно, от 
заболевания легких, хотя есть 
и иные версии. Поговаривали, 
будто великана отравили, но 
доказательств этому нет.

В этом году в регионе 
планируют отпраздновать 
140-летие со дня рождения 
великана. Много лет в Витебске 
проводится конкурс на самого 
высокого человека.

А.Смоленский

памятник 
«витебскому гулливеру»

Федор Махнов, которого называют «витебским 
Гулливером», родился 18 июня 1878 года в 
деревне Костюки Старосельской волости 
Витебского уезда. Из-за своего огромного роста 
слыл достопримечательностью в Европе.

6-ой по счету фестиваль 
собрал приверженцев 
здорового образа жизни на 
территории д. Гора. Нынче 
к нему присоединились 
единомышленники «горцев» 
из Витебска, Минска и 
Новополоцка. В придвинскую 
глубинку их привлекают 
живописная природа, полезные 
продукты питания, которые 
можно продегустировать, 
а также различного рода 
практики.

Любителей славянских 
практик ждала гимнастика 
нового поколения «Белояр», 
а также энергия хороводов и 
народных танцев. Кстати, жители 
д. Гора преподали гостям самый 
настоящий урок по последним.

— Мы заранее предупреждали 
своих гостей: будем танцевать 
не только белорусские, но и 
танцы народов мира. Поэтому 
готовьтесь к танцевальному 
марафону — не забудьте 
надеть удобную обувь, — 
говорит жительница д. Гора 
Алла Мишурная. — Что 
касается заряда бодрости и 
полнейшего погружения в 
национальную культуру, то этим 
мы обеспечим!

И не солгали. А всех, кто не 
поленился приехать пораньше, 
ждала уникальная экскурсия 
по самому поселению родовых 
поместий с раскрытием 
темы экостроительства, 
органического земледелия, 
колодного пчеловодства.

В рамках фестиваля 
прошли многочисленные 
дегустации — домашнего 
бездрожжевого хлебушка, 
сыродавленных на дубовом 
прессе масел, кедрового жмыха, 
вегетарианской черной икры, 
домашней халвы и пастилы, 
кваса, уксуса, травяных чаев, 
меда, ореховых паст и других 
натуральных продуктов. На 
празднике была представлена 
«здоровая» кулинария — 
вкусная домашняя выпечка. 
Прошли мастер-классы по 
приготовлению «зеленых» 
коктейлей из дикоросов, соуса-
песто, домашнего майонеза, 

ферментированию чаев.
— Сегодня продукцию с 

приставкой «эко», выращенную 
и сделанную в придвинской 
глубинке, может оценить 
любой горожанин. Иван-чай, 
масло черного кунжута, а также 
кедровое и подсолнечное 
поставляются в торговую 
сеть «Green». Нами получены 
сертификаты на травяные 
чайные напитки, составляющие 
компоненты для которых 
мы собираем вручную на 
территории местности 
проживания, — отвечает на 
вопрос любопытного гостя Алла 
Мишурная.

Она утверждает, что в 
настоящее время экологически 
чистые, органические 
продукты пользуются большой 
популярностью среди 
населения. За ними «гоняются», 
как говорили в советское 
время, потребители, их ищут 
на прилавках стационарных 
торговых объектов, в интернет-
магазинах. Не меньший спрос 
на них был на экоярмарке, 
прошедшей в рамках фестиваля. 
К каждой покупке — пожелание: 
«Будь здрав!».

Татьяна Диканова
«жыццё Прыдзвіння»

В рамках нынешнего форума они стали полно-
правными действующими лицами обрядовой 
части праздника народного календаря «Юрья» по 
«открыванию Земли, Росы и Воды».

фестиваль 
Здорового обраЗа 

жиЗни

Фото встреченного медведя 
опубликовал 24 мая в 
социальной сети «Вконтакте» 
житель Витебска Кирилл 
Иванов. Он пишет, что на 
этой дороге часто встречал 
различных зверей, но такой 
хищник ему навстречу еще ни 
разу не выходил.

— Из за шока я не успел 
испугаться. Медведь минуты 
две-три не уходил, поэтому я 
успел его сфотографировать. 
Зверь был реально огромный, 

по фотографии этого трудно 
понять, — рассказал «ННВ» 
Кирилл.

Это не первая в этом году 
встреча людей медведем 
в Витебском районе. 23 
марта четырехлетний самец 
травмировал жителя деревни 
Пукшино. Тогда в результате 
принятых мер медведя 
отогнали от населенного пункта 
на расстояние 7-8 километров, 
сообщало Минприроды.

Сяржук Серабро

Встреча жителя Витебска с медведем произошла 
на дороге в большом лесном массиве у деревни 
Желязняки Витебского района.

встреЧа с медведем
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«ТуНЕЯДЦЫ»

БЕЛАРуСь–РАСіЯ

Чаго чакае афіцыйны Мінск ад новага прэзідэнц-
кага тэрміну Уладзіміра Пуціна? Я згодны з 
высновамі большасці экспертаў, што ўступленне 
Уладзіміра Пуціна ў новы прэзідэнцкі тэрмін істотна 
не паўплывае на стан двухбаковых дачыненняў 
паміж дзвюма краінамі.

навошта пуціну ехаць у беларусь?

Пасля шматмесячнага 
перапынку Аляксандр 
Лукашэнка і Уладзімір 
Пуцін нарэшце правялі 
кароткія перамовы на палях 
саміту ЕАЭС. За гэты час 
назапасілася шмат спрэчных 
пытанняў, якія варта было б 
абмеркаваць.

Але, здаецца, у дадзены 
момант на першае месца 
выходзіць фармальнае, 
сімвалічнае пытанне. У 
міжнароднай палітыцы 
існуе традыцыя, што 
першы замежны візіт новы 
кіраўнік дзяржавы ці ўраду 
ажыццяўляе ў тую краіну, якая 
з’яўляецца для яго найбольш 
важным партнёрам. Гэта 
дэманстрацыя замежна-
палітычнага прыярытэту. 
Дарэчы, за гэтым уважліва 
сочаць эксперты, СМІ, з гэтага 
робяць важныя высновы…

Відавочна, што цяпер 
беларускі правадыр вельмі 
хацеў бы, каб зноў першы 
візіт Уладзіміра Пуціна пасля 

яго інаўгурацыі адбыўся 
менавіта ў Мінск. Выкажу 
меркаванне, што менавіта 
гэтае пытанне было галоўным 
падчас сустрэчы двух лідараў 
у Сочы.

І такі візіт анансаваны. 
Аляксандр Лукашэнка 
9 мая падчас святочных 
урачыстасцяў з гонарам 
расказаў, што чарговае 
пасяджэнне Вышэйшага 
дзяржсавету Саюзнай 
дзяржавы Беларусі і Расіі 
запланавана правесці ў 
Мінску. Гэта адбудзецца у 
трэцяй дэкадзе чэрвеня…

Аднак усё гэта фармальны, 
сімвалічны бок беларуска-
расійскіх адносін. Звернемся 
да змястоўных пытанняў.

Я згодны з высновамі 
большасці экспертаў, што 
ўступленне Уладзіміра 
Пуціна ў новы прэзідэнцкі 
тэрмін істотна не паўплывае 
на стан двухбаковых 
дачыненняў паміж дзвюма 
краінамі. Саюзніцкія 

адносіны захаваюцца, хоць, 
як звычайна, ім будуць 
спадарожнічаць бясконцыя 
канфлікты і скандалы. Можна 
канстатаваць, што сёння 
Мінск і Масква па-рознаму 
бачаць парадак дня стасункаў 
паміж краінамі.

Найперш, Беларусь 
імкнецца забяспечыць 
свабодны і прыярытэтны 
доступ беларускай прадукцыі 
на расійскі рынак. Гаворка 
не толькі пра харчовыя 
тавары (малако і мяса). Мінск 
дамагаецца, каб захады 
ўраду Расіі па абароне 
нацыянальнага вытворцы 
не пашкодзілі беларускім 
прадпрыемствам, каб нашы 
тавары мелі такія ж ільготы 
на тэрыторыі РФ, як і ўласна 
расійскія.

Цягам усіх гадоў так 
званай «беларуска-расійс-
кай інтэграцыі» галоўнай 
праблемай, вакол якой 
адбываецца супрацьстаянне 
паміж Мінскам і Масквой, 
з’яўляецца пытанне 
энергарэсурсаў. Беларусь, як 
звычайна, імкнецца атрымаць 
расійскі газ і нафту на як мага 
больш ільготных умовах, Расія 
квола супраціўляецца. Гэтым 
разам усе энергетычныя 
пытанні вырашаныя да 2019 
года. Цяпер ідуць перамовы 
пра цэны і ўмовы паставак 
энергарэсурсаў у наступныя 
гады.

І вось тут можа ўзнікнуць 
адна праблема. Яна моцна 
звязаная з тым канфліктам 
паміж Расіяй і Захадам, які 
хутка нарастае.

Запаветная мара 
беларускага кіраўніцтва 
— з 2025 года перайсці на 
ўнутраныя расійскія кошты 
на энерганосьбіты. Уласна 
кажучы, гэта быў галоўны 
пернік, з дапамогай якога 
Масква ўцягнула Мінск у 
Мытны саюз і ЕАЭС. Справа ў 
тым, што гэта абяцанне Крамля 
зыходзіла з тагачасных 
планаў кіраўніцтва РФ 
да 2025 года перавесці 

ўнутраныя расійскія кошты на 
энерганосьбіты на ўзровень 
сусветных. Гэта было часткай 
стратэгіі інтэграцыі Расіі ў 
сусветную эканоміку. У сувязі 
з чым Расія брала пэўныя 
абавязальніцтвы перад 
уступленнем у Сусветную 
гандлёвую арганізацыю 
(СГА).

Але з таго часу сітуацыя 
радыкальна змянілася. Цяпер, 
калі супраць Расіі ўводзяць 
эканамічныя санкцыі, яе 
спрабуюць выкінуць з 
працэсаў глабалізацыі, яна 
апынулася ў ізаляцыі, Масква 
ў адказ можа абнуліць усе 
свае абавязальніцтвы перад 
СГА і адмовіцца ад ранейшых 
планаў. Бо яны прымаліся ў 
іншых умовах. У выніку ўсе 
разлікі беларускага ўраду 
пагражаюць так і застацца 
марамі. А гэта можа выліцца 
ў вялікі скандал у адносінах 
паміж саюзнікамі.

І прыкметы гэтага канфлікту 
ўжо праглядаюцца. На саміце 
ЕАЭС у Сочы Лукашэнка 
заявіў: «На жаль, зноў не 
гатовыя для абмеркавання на 
вышэйшым узроўні праграмы 
фармавання агульных рынкаў 
газу, нафты і нафтапрадуктаў. 
Спадзяемся, што хаця б 
да канца бягучага года мы 
паставім подпісы пад гэтымі 
асноватворнымі дакументамі. 
І не трэба тут падазраваць 
Беларусь, што гэта толькі 
ў інтарэсах Беларусі. Мы 
дамовіліся, што мы вырашым 
гэтае пытанне, значыць, яго 
трэба вырашаць».

Яшчэ адной праблемай 
беларуска-расійскіх адносін 
становіцца вайскова-
тэхнічнае супрацоўніцтва. 
Расія адмаўляецца 
пастаўляць у Беларусь 
найноўшае ўзбраенне 
(самалёты, ракетныя 
комплексы) нават за грошы. 
Бо, па-першае, не вельмі 
давярае саюзніку. Па-другое, 
Масква хоча прымусіць такім 
чынам Мінск на размяшчэнне 
сваіх вайсковых базаў на 

беларускай тэрыторыі.
Акрамя таго, у 2020 

годзе заканчваецца тэрмін 
дзейнасці пагаднення аб 
знаходжанні ў Беларусі двух 
расійскіх вайсковых аб’ектаў 
— радыёлакацыйнай станцыі 
пад Ганцавічамі і станцыі 
сувязі ВМФ Расіі пад Вілейкай. 
Умовы новага пагаднення 
могуць стаць прадметам 
вострых дыскусій паміж 
саюзнікамі.

Ці яшчэ адна тэма для 
рознагалоссяў: Беларусь 
не атрымала чарговыя 
траншы ад Еўразійскага 
фонду стабілізацыі і развіцця 
ў памеры 400 мільёнаў 
долараў. Яны павінны былі 
паступіць у першым квартале 
2018 года. Хутка скончыцца 
другі квартал, а грошай няма. 
Фонд лічыць, што беларускі 
бок не выканаў усе ўмовы 
крэдытнай праграмы.

Дарэчы, у гэтым 
годзе Беларусь павінна 
заплаціць Расіі 1 мільярд 
7,5 мільёна долараў доўгу 
за мінулыя крэдыты. І, як 
звычайна, Мінск будзе 
прасіць аб рэфінансаванні 
запазычанасці. Гэта значыць, 
прасіць новы крэдыт.

Са свайго боку, Расія хацела 
б ад Беларусі большай 
лаяльнасці, большай 
падтрымкі замежнай палітыкі 
Масквы. Бо атрымліваецца, 
што ў сваёй канфрантацыі з 
Захадам Крэмль апынуўся без 
саюзнікаў. Гэта для Масквы 
даволі дыскамфортна. Таму 
Пуцін будзе ціснуць на 
Беларусь, патрабаваць стаць 
у адзін шэраг.

Увогуле, апошнім часам у 
палітыцы Беларусі назірацца 
дзіўны парадокс. Эканамічная 
залежнасць ад Расіі не 
змяншаецца, а ў замежнай 
палітыцы афіцыйны Мінск 
усё больш дыстанцуецца ад 
Масквы. Нейкі час можна 
сядзець у такім шпагаце. Але 
ці доўга?

Валеры Карбалевіч
“Новы час”

Обновленный декрет 
о содействии занятости 
населения депутатам 
представляла министр 
тура и соцзащиты Ирины 
Костевич. По новому 
декрету «тунеядцев» обяжут 
возмещать полную стоимость 
газоснабжения, подогрева 
воды и отопления.

К «тунеядцем» подойдут 
индивидуально

Сейчас на местах идет 
процесс обновления состава 
комиссий, которые будут 
заниматься координацией 
работы по содействию 
занятости населения. Туда 

будут входить местные 
чиновники, депутаты, 
члены ФПБ и других 
прогосударственных общест-
венных организаций.

Таким комиссиям даже 
дадут право рекомендовать 
отправлять в ЛТП тунеядцев, 
ведущих асоциальный образ 
жизни.

В течение июня Минтруда 
планирует разработать 
памятки для комиссий.

«Мы, конечно, ставили 
задачу перед комиссиями 
выслушать каждого человека 
с точки зрения понимания 
его ситуации. Включить его 

в список на полную оплату 
— это не цель. Прежде 
всего, это индивидуальный 
подход, чтобы оказать 
человеку содействие», — 
пояснила журналистам Ирина 
Костевич.

Министр добавила, 
что тех, кого признают 
незадействованными в 
экономике, будут приглашать 
на заседание комиссий, но 
идти туда они не обязаны.

Naviny.by узнали, как будут 
работать комиссии, которым 
решать, тунеядец вы или нет.

«Тунеядцы» смогут взять на 
стартап 3 тысячи рублей

Например, в Пружанском 
районе специальная комиссия 
уже сформирована. В ее состав 
вошли 17 человек. Сейчас 
в районе 99 официально 
безработных и 381 вакансия.

«Работу у нас можно 
найти как на предприятиях 
малого бизнеса, так и 
на государственных 

предприятиях. Вакансий у нас 
больше, чем людей, которые 
стоят на учете в центре 
занятости. Мы будем работать 
по тем документам, которые 
у нас есть. Если, например, 
у вас есть приусадебный 
участок и вы занимаетесь 
огородничеством, то вы уже 
не тунеядец», — пояснили 
в комиссии Пружанского 
района.

Что предлагает в 
Пружанском районе 
потенциальному тунеядцу 
общереспубликанский банк 
вакансий? Самая «вкусная» 
зарплата — на предприятии 
«Родина», директору 
предлагают 900 рублей. 
Остальные вакансии — от 230 
до 550 рублей. Чаще всего 
требуются трактористы.

В Каменецком районе 
в «тунеядской» комиссии 
21 человек. Официальных 
безработных немного — 28 
человек, и 200 вакансий от 

службы занятости. В уже 
сформированной комиссии 
не занятым в экономике дают 
еще один совет — делать свой 
бизнес.

 «Тем, кто решит заняться 
бизнесом, предусмотрена 
даже денежная помощь от 
государства. А мы поможем 
спланировать такой бизнес», 
— рассказали в комиссии.

Размер денежной помощи 
зависит от места жительства: 
городской «тунеядец» может 
получить на свое дело 3 
тысячи рублей, сельский — 2 
тысячи рублей.

Министерство труда 
обещает сформировать базу 
«тунеядцев» до 1 декабря. А 
уже в 2019 году признанные 
«тунеядцами» граждане 
будут обязаны платить за 
газ, подогрев воды и теплые 
батареи по стопроцентным 
тарифам.

Артем Мартынович
https://naviny.by

17 мая депутаты Палаты представителей 
рассматривали новый декрет «о тунеядстве». 
Его поддержали все депутаты за исключением 
двух представителей оппозиции — Елены 
Анисим и Анны Канопацкой. В специальных 
комиссиях уже знают, какие варианты будут 
предлагать «тунеядцам», чтобы те считались 
задействованными в экономике.

делать биЗнес и копать огороды
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КОШТЫ  КАНАНіЗАЦЫЯ

“ПАКАРАННЕ”

Два года назад редакция Еврорадио 
сформировала небольшой продуктовый 
набор и сделала их фотографии с 
ценниками. Сегодня мы пошли в те же 
магазины и рассмотрели ценники на те 
же продукты.

Больше всего выросла в цене 
клюквенная настойка «Бульбашъ» — с 
8,21 до 12,14 рубля, то есть на 47%. Но 
если употребить настойку под филе 
сельди в масле «Vici», это немного 
компенсирует инфляцию пития, ведь 
селёдка подешевела на 4%.

Молоко «Малочны гасцінец» по 
ценникам подорожало на 31%, а цена на 
сметану «Пан Мысліцкі» выросла на 20-
28%, в зависимости от жирности.

Зато намного меньше (сразу на 17%) 
белорусы платят за растительное масло 
«Олейна», которое до деноминации 
стоило 3 рубля 38 копеек, сегодня — 
2,82 рубля. Ну, и наш странный набор 
продуктов за всё это время подорожал 
на 22%.

Интересно, что у Белстата другая 
инфляция, угадайте в какую сторону. 
С июля 2016 по апрель 2018 года 
цены на продукты питания в Беларуси 
повысились на 11%. Сметана подорожала 
на 22,6%, молоко — на 21,2%, стоимость 
подсолнечного масла снизилась на 
3,8%.

В стране Белстата жить лучше. Но 
экономист Леонид Фридкин спешит 
защитить Национальный статистический 
комитет и объясняет, почему реальная 
инфляция не совпадает с официальной.

«Мы смотрим, например, как резко 
подорожал шоколад. Но виновата в этом 
не деноминация и не жадность наших 
кондитеров. Проблема в том, что в мире 
существенно подорожали какао-бобы, 

и это повлияло на конечную продукцию. 
Поэтому все претензии к тому, что в Гане 
подорожали какао-бобы.

С другой стороны, вот растительное 
масло. Если мы посмотрим индексы цен 
ФАО, то увидим, что на биржах цены на 
многие продукты питания, в том числе 
на растительное масло, опускались 
из-за того, что в мире были высокие 
урожаи, а баловаться с биотопливом 
желающих становится всё меньше. То 
есть отголоски глобальных процессов 
отражаются на ценниках, которые мы 
видим на своих прилавках.

Цены на алкоголь сильно зависят от 
уровня акцизов. Поскольку на многие 
виды алкоголя цены ещё остаются 
регулируемыми, то динамика цен не 
совпадает с общим уровнем инфляции. 
То же самое происходит со многими 
другими продуктами».

По словам Фридкина, многие 
белорусские производители сильно 
ориентируются на российский рынок, 
производят гораздо больше, чем могут 
съесть белорусы. Казалось бы, на нашем 
рынке цены должны быть ниже, но 
нет. Высокими ценами для белорусов 
компании компенсируют экспортные 
затраты.

«В расчёте инфляции действует очень 
сложная схема. Если взять какой-то 
набор 10-15 продуктов и посчитать 
среднее арифметическое, то это не будет 
показателем инфляции», — заверяет 
экономист.

Но глаза не обманешь: когда читаешь, 
что в 2017 году инфляция удержалась в 
пределах 5%, а потом подсчитываешь, 
что молоко подорожало на 31%, чувства 
охватывают странные.

https://euroradio.fm

Цены в магазинах растут намного больше, чем инфляция по 
Белстату: разница в два раза. Почти два года назад в Беларуси 
произошла деноминация: 1 июля 2016 года миллионы 
превратились в тысячи. С тех пор белорусы подозревают, что 
цены в магазинах растут намного больше, чем кажется. Просто 
из-за копеек это незаметно.

цены опережают 
инфляцию

Міністар унутраных справаў 
РБ Шуневіч душою ўвесь у гэтых 
фантасмагарычных працэсах, тым 
больш фантасмагарычных, што целам 
ён — у незалежнай краіне Беларусі. 
Гэта ён вывеў на вуліцы «супрацоўнікаў 
у цывільным» і тым самым дэ факта 
легалізаваў дзяржаўны бандытызм. 
Гэта ён носіць форму сталінскага 
НКВД. Гэта пры ім колькасьць нічым 
не матываваных нападаў міліцыі 
на грамадзян вырасла ў разы (тым 
самым — рапартуе: зьменшылася 
колькасьць злачынстваў!). Гэта яго так 
моцна хвалююць (што б вы падумалі?) 
вясёлкавыя сьцягі на заходніх 
пасольствах.

 «Мы мяркуем, па-першае, што не 
рэагаваць на падобнага кшталту 
падзеі мы ня маем ніякага права. 
Гэта ўнутраная справа, у тым ліку 
нашага міністэрства... Я называю гэта 
прапагандай таго вобразу жыцьця, які 
нам непрымальны... і вялікіх імунітэтаў, 
на жаль, апроч нашай гісторыі і рэлігіі, 
няма».

 «Вобраз жыцьця непрымальны» 
каму? — Шуневічу, міліцыі, народу? 
Мне, напрыклад, непрымальна, 
каб чыноўнік, пастаўлены іншым 
чыноўнікам бяз згоды народа, 
выказваўся ад імя гэтага народа. Ні 
на хвіліну не сумняваюся, што гэты 
аматар НКВД можа займаць пасаду 
міністра толькі пры Лукашэнку, 
а не пры Беларусі ці беларускім 
народзе ці нават пры нейкім іншым 
Лукашэнку. Чыноўнік, абавязак якога 
забясьпечваць парадак, ня мусіць 
рэагаваць на сьцяг на пасольстве 
Вялікабрытаніі ўжо хоць бы таму, што 

сьцяг гэты грамадзкага парадку не 
парушае. Сытуацыю ратуе тое, што ў 
чыноўніка кароткія рукі. Быў бы сьцяг 
у руках грамадзяніна РБ — капцы таму 
грамадзяніну. Замучаюць і пры тым 
ніколі не прызнаюць за што. Маўляў, 
«лаяўся матам».

«Наша гісторыя» для Шуневіча — гэта 
сталінскі НКВД. Але Беларусь не Расея. 
Тут адносіны да незаконных рэпрэсіяў 
сталінскіх часоў іншыя, яны ня могуць 
трактавацца і не трактуюцца людзьмі як 
«свае», а далей — як нешта пазытыўнае 
і тое, што «можам паўтарыць». Ні ў 
адным апытаньні беларусаў Сталін 
не займаў і ня можа займаць першае 
месца, колькі б ні стараўся на нашай 
зямлі рускі тэлевізар.

З «нашай рэлігіяй» яшчэ больш 
складана. Беларусь, у адрозьненьне 
ад Расеі, ня монаканфэсійная краіна, 
дзе царква зраслася зь дзяржавай, то 
бок адбыўся, як кажуць злапыхацелі, 
«союз воров с попами». Беларусь 
шматканфэсійная. Прычым рэальна 
актыўныя ў веры пратэстанты і 
католікі пераважваюць праваслаўных, 
якія зазвычай выконваюць нейкія 
каляндарныя дзеяньні, таму што так 
робяць усе або таму, што так паказвае 
рускі тэлевізар.

Што гэта значыць? Што кананізацыя 
чорта, калі да гэтага дойдзе ў Маскве, 
ніколі ня будзе прынятая людзьмі 
ў Беларусі. І пасяліць гэтага чорта 
ў душах людзей будзе ня менш 
складана, чым Шуневічу дацягнуцца 
да вясёлкавага сьцягу на брытанскім 
пасольстве.

Сяргей Дубавец
“Радыё Свабода”

Гадоў каля дваццаці таму ў Расеі кананізавалі цара Мікалая ІІ, 
якога датуль называлі «крывавым». Сёньня можна сустрэць 
праваслаўнага харугваносца з ордэнам Леніна ў несьмяротным 
палку. Галоўнай фігурай сваёй гісторыі расейскі народ, нібыта, 
назваў Сталіна, і ўжо ніхто не зьдзіўляецца прапановам аб’явіць 
сьвятым наступнага «крывавага». Хто далей? Д’ябал? Яшчэ 
далей толькі марсіяне.

у імя айца і сына 
і сьвятога Чорта

Александр Лукашенко недоволен 
работой председателей Витебского и 
Могилевского облисполкомов Николая 
Шерстнева и Владимира Доманевского. 
Обоим объявлено замечание за то, 
что они не выполнили поручение о 
своевременной выплате заработной 
платы.

Подробности не сообщаются. Чем же 
могли провиниться чиновники?

По статистике, именно в этих двух 
регионах больше всего организаций, 
которые задолжали своим работниками 
по зарплате. По данным на 1 мая 
2018 года, в Витебской области их 
насчитывалось 80, а в Могилевской 
области — 56. Для сравнения: в 
Минске — 17, Минской области — 
12, Гродненской области — 5, а в 
Гомельской и Брестской областях — ни 
одного.

По размеру просроченной 
задолженности первое место также 
занимает Витебская область. На 
начало мая организации этого региона 
задолжали работникам 3,829 млн 
рублей.

А вот Могилевская область занимает 

третье место с просроченной 
задолженностью в 2,504 млн. Опережает 
ее Минск с суммой в 3,501 млн рублей. 
Четвертое и пятое место занимают 
Минская и Гродненская области. 
Там просроченная задолженность 
составила 1,888 млн рублей и 157 тысяч 
рублей, соответственно.

В Комитете по труду, занятости и 
социальной защите Могилевского 
облисполкома Naviny.by рассказали, 
что из общего числа задолжавших 
организаций две являются 
строительными и находятся в 
процедуре ликвидации, а остальные 
— сельскохозяйственные.

«У нас в предыдущие месяцы такой 
сложной ситуации не было. Она 
вызвана тем, что возникала неотложная 
необходимость направления части 
денежных средств на весенне-полевые 
работы. Это залог будущего урожая, 
будущих финансовых поступлений», — 
объяснили в комитете.

Сейчас ситуация нормализуется, 
отметили в Могилевском 
облисполкоме. Из 56 организаций 
в списке должников осталось 17: 

«Сегодня или максимум в понедельник 
заработная плата в этих организациях 
будет закрыта».

В Витебской области 
большинство должников — 
также сельхозпредприятия. Две 
промышленные организации и одна 
из сферы ЖКХ находятся в стадии 
ликвидации.

«У нас практические все организации, 
которые имеют задолженность по 
заработной плате, — именно сельские. 
А село у нас традиционно — зона 
рискованного земледелия. Наши 
организации всегда находились в 
более худшем финансовом положении 
[по сравнению с другими областями]», 
— объяснили Naviny.by в Комитете по 
труду занятости и социальной защите 
Витебского облисполкома.

В ведомстве надеются, что 
ситуацию помогут исправить 
президентские указы, направленные 
на улучшение финансового положения 
сельхозорганизаций.

«Это не какие-то вливания, чтобы 
предприятие заплатило заработную 
плату с этих денег. Там идут рассрочки 
и отсрочки по задолженности, 
гарантии под кредиты, реорганизация 
предприятий. Там идет огромная 
работа, чтобы предприятие окрепло. А 

если предприятие будет крепко стоять 
на ногах, оно не будет не выплачивать 
деньги», — отметили в Витебском 
облисполкоме.

На проблемы с выплатой заработных 
плат, в том числе и в Витебской 
области, ранее обращали внимание в 
Генеральной прокуратуре и Федерации 
профсоюзов Беларуси.

«Одно из основных прав наших 
граждан — право на своевременность 
выплаты заработной платы. Этот 
вопрос стоит на особом контроле 
у органов прокуратуры. Только за 
прошлый год нами было привлечено 
к административной, дисциплинарной 
и материальной ответственности 
более 1,5 тысячи должностных лиц. 
От решения этой проблемы зависит 
как повышение эффективности 
производства, так и рост 
благосостояния людей, благоприятный 
социально-психологический климат 
в обществе», — говорил на круглом 
столе в марте этого года начальник 
управления Генпрокуратуры по надзору 
за исполнением законодательства и 
законностью правовых актов Андрей 
Мальцев.

Алексаендр Ярошевич
“БЕЛАПАН”

Председателям Витебского и Могилевского облисполкомов 
объявлены замечания за несвоевременную выплату зарплат 
на предприятиях региона.

лукашенко «наклонил» глав областей


